
MTNE 23. fórum: Nagy László, a Kolozsvári Akadémiai Bizottság elnökének köszöntő 

beszéde 

Tisztelt egybegyűltek! Kedves kollégák! 

Ahogy Bitay Enikő elnök asszony is említette, ma kettős ünnepet ünneplünk. Először is: az 

Erdélyi Múzeum-Egyesület 165 éves. Mindannyian igen nagyra tartjuk értékmegőrző, 

tudományművelő munkáját, amelyet megszakításokkal és hullámzó intenzitással bár, de oly 

hosszú idő óta végez. Sok sikert kívánok az egyesületnek a továbbiakban is, és mindent 

megteszek annak érdekében, hogy a Kolozsvári Akadémiai Bizottság és az EME együttműködése 

minél gyümölcsözőbb legyen.  

Másodszor, minden novemberben a magyar tudományt ünnepeljük. Hogy mit nevezünk magyar 

tudománynak, megkérdeztem egy interjúban még 2000-ben, ezelőtt 24 évvel, Gábos Zoltán 

fizikus professzort. Zárójelben jegyzem meg, hogy pont ezelőtt egy héttel szerveztünk 

konferenciát, Gábos professzor, akadémikus születésének 100. évfordulója tiszteletére, ahol 

szobrot is avattunk a Fizika Kar folyosóján. Tehát annak idején ezt kérdeztem tőle: Professzor 

Úr, bőven kiveszi részét az erdélyi magyar tudományosság szervezésében. Van-e értelme a fizika 

és általában a természettudományok területén magyar tudományosságról beszélni? A választ 

idézem: "Ezen én is nagyon sokat gondolkodtam, hisz gyakran tesszük fel magunknak a kérdést, 

hogy hogyan beszélhetünk mi magyar tudományosságról, például a kvantummechanika 

vonatkozásában, hisz nincs magyar vagy angol kvantummechanika. Töprengéseim során arra a 

következtetésre jutottam, hogy a magyar tudományosság fogalmát másképp kell értelmezni, 

tágabb értelemben. Tudjuk, hogy Erdélyben dolgoznak értékes tudományművelők, ezeknek 

tudományos termékeit nevezném én az erdélyi vagy a romániai magyar tudomány tárházának. 

Akkor, amikor egy könyvet jelentetek én meg magyar vagy más nyelven, úgy gondolom, hogy 

ezt a megvalósítást a magyar tudomány megvalósítási lajstromára kell írni. A gondolataink, 

eredményeink szintén a magyar tudományosság részét képezik. A magyar tudományosságot 

szolgáljuk akkor is, amikor a tudomány eredményeit különböző folyóiratokban ismertté akarjuk 

tenni. Létezik egy értékes magyar tudományos közösség, ennek törekvéseit és eredményeit 

tekintem én az erdélyi magyar tudományosság kincstárának". Idézet bezárva. 



Ehhez én azt tenném hozzá, hogy a KAB egyik fő célkitűzése a tudomány népszerűsítése magyar 

nyelven a szélesebb társadalom és elsősorban a diákság körében. A magyar tudomány ünnepének 

idei mottója: Tudományos tanácsadás a társadalom szolgálatában. Meggyőződésem, hogy az 

Akadémia és általában a magyar tudományos közösség mindent megtesz a mottó 

megvalósításáért. Kívánom, hogy a döntéshozók is meghallgassák és megfogadják a tudományos 

alapokon nyugvó tanácsokat. Köszönöm szépen! 

 


